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یک کشور واردات گوشی به ایران را قبضه کرد
بر اساس آمار گمرک، در سال گذشته بیش 
از ۶۴ هزار میلیارد تومان انواع تلفن همراه 
هوشمند و قطعات و لوازم آن به کشور وارد 
شده که تقریبا همه آنها از مبدأ امارات صورت 

گرفته است.
آمار واردات گمرک در ۱۲ ماهه ســال گذشته نشان 
می دهد که دو میلیارد ۸۷۸ میلیون و ۹۳۵ هزار و ۶۸۲ 
دلار انواع تلفن همراه هوشمند و قطعات و لوازم آن در 

قالب هشت ردیف تعرفه ای به کشور وارد شده است که ارز ریالی آن معادل ۶۴ هزار و ۵۵۶ 
میلیارد و ۷۶۲ میلیون و ۹۶۵ هزار تومان است.مبادی وارداتی موبایل در سال ۱۴۰۱ شامل اروپا، 
آلمان، امارات متحده عربی، ترکیه، چین، عراق، عمان، ویتنام و هنگ کنگ است که البته امارات 
با قبضه کردن این بازار برای خود، رتبه نخست را دارد.از این میزان، امارات با واردات بیش از دو 
میلیارد و ۸۳۰ میلیون و دلار سهم ۹۸.۳۰ درصدی در واردات انواع تلفن همراه و قطعات آن را 
به خود اختصاص داده و در جایگاه نخست قرار گرفته است.چین دومین واردکننده این کالای 
پرطرفدار در ایران است. البته تنها ۴۵ میلیون و ۸۶۰ هزار دلار گوشی تلفن همراه از این کشور 
وارد شــده که سهمی معادل ۱.۵۹ درصد را در این بازار دارد.باقیمانده سهم ناچیز بازار واردات 

گوشی تلفن همراه و قطعات و لوازم آن نیز از هفت کشور مذکور دیگر وارد می شود.

غفلت ایران از راه های ترانزیتی
ادامه از صفحه یک

از طرفی شاهد برنامه ریزی ترکیه برای تبدیل شدن به هاب ترانزیتی و نقش کمرنگ ایران 
در آن هستیم که تهدیدی جدی برای مزیت های نسبی ایران به حساب می آید.ایران با توجه 
به موقعیت جغرافیایی خود، فرصت مناسبی برای استفاده از ظرفیت کریدور شمال به جنوب و 
توسعه ترانزیت دارد و بر همین اساس بایستی با فراهم سازی زیرساخت ها، از این ظرفیت حداکثر 
بهره را ببرد؛ اما متأسفانه در این حوزه غفلت شده و متولیان امر به این مسئله توجه ندارند و در 
مقابل، کشورهایی چون ترکیه و ازبکستان با سرمایه گذاری و برنامه ریزی در حال پیشی گرفتن 
درزمینه ی ترانزیت هستند.به منظور استفاده از ظرفیت کریدور شمال به جنوب، بایستی تعاملات 
بین المللی، زیرساخت های دریایی و زمینی از سوی دولت فراهم شود؛ امروز جاده های منتهی به 
پایانه های مرزی در خراسان، در حد و قواره جاده های استاندارد بین المللی که چند هزار کامیون از 
این جاده ها تردد نمایند نیست؛ در این حوزه نیاز به سرمایه گذاری دولتی است تا ظرفیت پذیرش 
بار با حجم زیاد از تمامی مرزهای کشور مهیا باشد.فرسودگی ناوگان حمل و نقل جاده ای، گرانی 
کامیون و خودمالکی ناوگان ترانزیتی، قوانین متفاوت و دست و پاگیر به ویژه در حوزه های مالیات 
و تأمین اجتماعی نیز اجازه نمی دهد که شرکت های توانمند در این حوزه شکل بگیرند.سیستم 
حمل ونقل در کشور ما خود مالک است و با این وضعیت شرکت های حمل ونقل نمی توانند 
کرایه ها را ثابت نگه دارند و به دلیل نوســانات و بی ثباتی کرایه، شرکت ها و طرفه ای خارجی 

معترض به این مورد بوده و گاها با عدم استقبال از طرف آنها مواجه هستیم.
تلاش همسایگان

درحالی که ما به دلیل قرار گرفتن در چهارراه تجارت آسیای میانه به خود می بالیم ازبکستان با 
انعقاد قراردادی به دنبال آن است که از طریق افغانستان و پاکستان و از مسیر بندر »کراچی« 
و »تورخم« افغانســتان، وارد کابل و مزار شریف شود تا کود و پنبه خود را با هزینه کمتری 
ارسال کند. هدف آنان احیای این مسیر است؛ اما در حال حاضر، بزرگ ترین وجدی ترین مانع 
آنان مسیر کابل – مزار شریف از طریق تونل »سالنگ« است؛ چراکه جاده در فصل زمستان 
مسدود می شــود. شاید در صورت احیای این مسیر، ایران از مسیر ترانزیتی حذف شود؛ زیرا 
برای بارهایی که از سایر نقاط دنیا به بندر کراچی حمل می شود، کرایه حمل دریایی به میزان 
یک ســوم یا یک دوم کرایه به بندرها ایران را دارد.نکته دیگر اینکه، سفرهای دریایی به طور 
مرتب در این مسیر انجام می گیرد و برای تاجرانی که در بندر کراچی فعالیت دارند، ترانزیت از 
این مسیر راحت تر و مقرون به صرفه تر خواهد بود. علاوه بر این، حمل بار در پاکستان به دلیل 
امکان حمل ریلی مقرون به صرفه تر است و محدودیت تناژ در حمل جاده ای پاکستان وجود 
دارد. بعید نیست در صورت احیای این مسیر، بخش زیادی از کشورهای آسیای میانه از مسیر 
ازبکستان- افغانستان- پاکستان ترانزیت نمایند و ما بسیاری از محموله های ترانزیتی را که از 
کشورهای آسیای میانه حمل می شود، از دست بدهیم.ازبکستان در این برهه رویکرد اقتصادی 
را در پیش گرفته و سرمایه گذاری کرده است و در مرزهای خود »مسیر سبز« تعریف می کند تا 
از توقف  کامیون ها جلوگیری شود.در این زمینه ازبکستان با جدیت اهتمام ورزیده تا از بخش 
خصوصی خود حمایت کند و تعاملات سیاسی با همسایگان و سایر کشورها را نیز افزایش دهد. 
در این وضعیت ترکیه نیز به دنبال فعال ســازی مسیر آذربایجان – نخجوان از طریق دالان 
جدیدالاحداث »زنگزور« اســت که درواقع از مسیر ارمنستان ایجادشده و به آذربایجان ختم 
می شود. این مسیر ۳۴۰ کیلومتر نزدیک تر از مسیر دریایی از طریق باکو است و لذا ترکیه به 
دنبال فعال سازی این مسیر به موازات ایران است.گرچه راه اندازی کریدورهای تجاری یک اقدام 
مثبت در راستای تسهیل تجاری کشور محسوب می شود، اما نباید از این موضوع غافل باشیم 
که کریدورهای ترانزیتی در کشور ما هنوز با نقطه مطلوب فاصله دارند و نیاز به توجه بیشتر به 
این مقوله همچنان احساس می شود.کشور ما در سال های اخیر باوجود همه مشکلات داخلی 
و کارشکنی های خارجی در مسیر توسعه تجاری، گام هایی برداشته، اما این حرکت ها جوابگوی 

سرعت توسعه تجاری دنیا نیست.
نقشه راه ملی

مسیر کتای یکی از مسیرهایی است که از بنادر جنوبی ایران آغاز می شود و از دو معبر وارد 
افغانستان شده و به مزار شریف منتهی می گردد و ازآنجا به ازبکستان، تاجیکستان، قرقیزستان 
و قزاقستان می رود. این کریدور به نوعی جایگزین مسیر ترکمنستان به شمار می رود.با توجه به 
اینکه ترکمنستان در مقاطعی از زمان، محدودیت ها و موانع بسیاری برای حمل ونقل کشورها 
ایجاد می کرد )که در دوران کرونا شاهد تشدید این سختگیری ها بودیم( بسیاری از کشورها بر 
فعال کردن کریدور کتای تمرکز داشتند؛ اما نکته قابل توجه آن است که در حال حاضر ۲۰۰ 
کیلومتر از ۷۰۰ کیلومتر این مسیر، فاقد آسفالت و صعب العبور است. بااین حال، برخی کشورها 
برای رونق گرفتن این مسیر با یکدیگر توافق کرده اند.رونق گرفتن این مسیر، نتایج مثبتی برای 
ایران و کشورهای همسایه دارد. ازجمله اینکه ما می توانیم کالاهای خود را سریع تر و ارزان تر به 
ازبکستان، تاجیکستان، قرقیزستان و قزاقستان ارسال کنیم. ضمن اینکه، استفاده از این مسیر، 
با استقبال کشورهای همسایه همراه است و در صورت ایجاد محدودیت از سوی ترکمنستان، 
این مسیر جایگزین خواهد بود.درصورتی که دولت ایران برای گشایش و تقویت مسیر کتای 
سرمایه گذاری کند، هم ارزش افزوده داشته و هم کمکی به بخش ترانزیت کشور خواهد بود و 
امکان تردد برای کامیون های ایرانی در این مسیر فراهم خواهد شد و هزینه های حمل کالا 
و ترانزیت برای تجار ایرانی کاهش خواهد یافت و خودبه خود کشــور افغانستان نیز راغب به 
مشارکت در تقویت این مسیر خواهد بود.مسیر کتای بیشتر به عنوان مسیر مناسبی برای ترانزیت 
کالا مطرح است تا اینکه مسیر جایگزینی برای ترانزیت از سمت کشور ترکمنستان به آسیای 
میانه باشد، زیرا هیچ مسیری به اندازه گذر از افغانستان برای رسیدن به تاجیکستان و ازبکستان 
مناسب نیست اما تاکنون تقویت مسیر کتای به صورت جدی مورد پیگیری قرار نگرفته است. 
در این راستا،یکی از مهم ترین مسائلی که لازم است درگام نخست حل وفصل شود،تهیه نقشه 
راه یا برنامه ملی برای جهت بخشی و تعیین اولویت های سرمایه گذاری در توسعه کریدورهای 
ترانزیتی،بر اساس سناریوهای محتمل از تحولات آینده داخلی و بین المللی است.بدیهی است که 
تهیه این برنامه به دلیل ابعاد گسترده و پیچیدگی های بسیار زیاد آن و با توجه به ضرورت کسب 
حمایت نهادهای مختلف حاکمیتی برای پیاده سازی آن نمی تواند دریک حلقه بسته کارشناسی 
صورت پذیرد؛بلکه لازمه تهیه چنین برنامه ای،انجام مطالعاتی متراکم با بهره گیری از حداکثرتوان 

و ظرفیت علمی کشور و رسیدن به سطح کافی از اجماع و حمایت نخبگانی است.

اخبار کوتاه 

پژوهشگران گروه فیزیولوژی دانشگاه تربیت 
مدرس در تحقیقی اثرات ضد التهابی، حفاظتی 
و ترمیمی داروی دفریپــرون به دنبال القای 
دمیلیناســیون در مدل آزمایشگاهی بیماری 
ام. اس را بررسی کردند که نتایج نشان داد 
اســتفاده از این دارو نه تنها در فاز التهاب و 
دمیلیناسیون موثر است، بلکه سرعت ترمیم 

را افزایش می دهد.
به گزارش دانشگاه تربیت مدرس، مولتیپل اسکلروزیس 

)ام. اس( یک بیماری التهابی مزمن سیستم عصبی مرکزی است که منجر به ایجاد 
ضایعات دمیلینه در مغز و نخاع می شــود. مطالعات نشان می دهند که آسیب های 
اکسیداتیو در دمیلیناسیون حاد )بیماری دمیلیناسیون بیماری سیستم عصبی است که در 
آن غلاف میلین نورون ها آسیب می بیند. این آسیب بر انتقال سیگنال ها در اعصاب 

آسیب دیده تأثیر می گذارد( بوسیله آهن رهاشده از قطعات میلین تشدید می شود.
همچنین التهاب مزمن منجر به تجمع تدریجی آهن شده و پراکسیداسیون لیپیدها و 
در نهایت مرگ سلولی بواسطه آهن )فروپتوز( را پیش می برد. گزارشات متعدد نقش 
 آهن در تقویت آسیب های اکسیداتیو درگیر در دمیلیناسیون و نورودژنراسیون را نشان

 داده اند. با این وجود اثرات شلاته - کننده های آهن از جمله دفریپرون بر حفاظت و 
ترمیم میلین به خوبی مشخص نشده است.عاطفه رعیت پور که این پژوهش را در قالب 
رساله دکتری تخصصی در رشته فیزیولوژی انجام داده است، درمورد این بررسی گفت: 
در این مطالعه به بررسی وقوع فروپتوز)مرگ سلول ها( به دنبال دمیلیناسیون عصب 
بینایی با لیزولستین پرداختیم و اثرات داروی دفریپرون را بر حفاظت از میلین و ترمیم آن 
بررسی کردیم.وی افزود: القای مدل دمیلیناسیون با تزریق لیزولسیتین به عصب بینایی 
موش های نر ۶J/C۵۷BL انجام شد. در مقاطع زمانی مختلف از ۶ ساعت تا ۷ روز 
پس از تزریق، عصب بینایی موش ها برای بررسی میزان تجمع آهن و بررسی های 

مولکولی و بیوشیمیایی شاخص های فروپتوز جمع آوری شد.
این پژوهشگر دانشــگاه تربیت مدرس ادامه داد: برای ارزیابی اثربخشی دفریپرون 

بر التهاب و میزان گسترش دمیلیناسیون، گروه هایی از 
حیوانات به مــدت ۳ و ۷ روز متوالی تحت درمان روزانه 
با دفریپرون قرار گرفتند. جهت بررسی اثر دارو بر فرآیند 
ترمیم حیوانات مدل داروی دفریپرون را از روز هفتم در 
فاز رمیلیناسیون دریافت کردند. همچنین گروه هایی از 
حیوانات، تحت درمان با دفریپرون در فاز رمیلیناسیون قرار 
گرفتند و در مقاطع زمانی مختلف ثبت پتانسیل برانگیخته 
بینایی و آزمون های رفتاری جهت بررسی دقت بینایی 
انجام شد.رعیت پور گفت: نتایج مطالعه رسوب آهن را در 
مقاطع زمانی مختلف پس از تزریق لیزولستین نشان داد. بررسی شاخص های فروپتوز 
کاهش قابل توجهی درسطح گلوتاتیون همراه با افزایش سطح مالون دی آلدئید و تغییر 
بیان ژن های مرتبط با مسیرفروپتوز را در زمان کوتاهی پس از تزریق نشان داد. علاوه 
بر این، درمان با دفریپرون در فاز التهابی منجر به کاهش میکروگلیوزیس و التهاب شد. 
 کاهش دمیلیناسیون، میکروگلیوزیس و آستروگلیوزیس در موش هایی که به مدت 

۷ روز دارو دریافت می کردند، مشاهده شد.
وی افزود: همچنین نتایج ما اثرات حفاظتی دفریپرون در برابر آســیب آکسونی و 
ازدست رفتن سلول های گانگلیونی شبکیه را نشان داد. در فاز رمیلیناسیون دارو منجر 
به تسریع فرآیند ترمیم و بهبود شاخص g-ratio، کاهش آستروگلیوزیس و افزایش 
الیگودندروژنز شد. تسریع رمیلیناسیون منجر به بهبودی عملکردی در ثبت عصب بینایی 
و آزمون های رفتاری دقت بینایی گردید.این پژوهشگر دانشگاه تربیت مدرس تصریح 
کرد: در مجموع نتایج این مطالعه نشان داد که فروپتوز درگسترش دمیلیناسیون نقش 
دارد. استفاده از داروی دفریپرون نه تنها در فاز التهاب و دمیلیناسیون موثر بود، بلکه 
سرعت ترمیم را افزایش داد. لذا راهکارهای درمانی که آهن و باز توزیع فیزیولوژیک آن 
را هدف قرار می دهند، می توانند یک هدف درمانی امیدوارکننده برای بیماران مبتلا به 
ام. اس باشند.این پژوهش در قالب رساله دکتری تخصصی رعیت پور با راهنمایی دکتر 
محمد جوان و مشاوره دکتر خسرو خواجه از اعضای هیأت عامی دانشگاه تربیت مدرس 

در دانشکده علوم پزشکی دانشگاه انجام شد.

محققان با شناسایی مکانیزم نفوذ 
ذرات ریز پلاستیکی به مغز اعلام 
تنها ۲  کردند: ذرات پلاســتیکی 
ســاعت پس از بلع در مغز قابل 
ردیابی هســتند و تا زمان انجام 
تحقیقات بیشتر درباره اثرات زیانبار 
این ذرات بهتر اســت استفاده از 

پلاستیک محدود شود.
به گزارش پایــگاه خبری »فیز«، یکی از 

بزرگ ترین مشکلات زیست محیطی موجود ذرات میکرو و نانوپلاستیک 
)MNPs( هســتند که می توانند از راه های مختلف از جمله از طریق 

غذا وارد بدن شوند.
برای اولین بار تحقیقات انجام شــده در دانشــگاه پزشــکی »وین« 
)MedUni Vienna( اتریش نشــان داد که چگونه این ذرات ریز 
می توانند از مانع خونی- مغزی عبور کنند و در نتیجه وارد مغز شــوند. 
این مکانیسم تازه کشف شده پایه و اساسی برای تحقیقات بیشتر برای 

محافظت از انسان ها و محیط زیست است.
این مطالعه که در نشــریه »موادنانو« )Nanomaterials( منتشر 
شــده است، در یک مدل حیوانی با بلع ذرات پلاستیکی میکرو و نانو و 
پلی استرن)پلاستیک مورد استفاده گسترده که در بسته بندی غذایی هم 

یافت می شود( – بررسی شده است.
در این بررســی این تیم تحقیقاتی موفق شد مشخص کند که ذرات 
ریز پلی استرن تنها ۲ ساعت پس از خوردن، قابل ردیابی در مغز هستند. 
مکانیزمی که به این ذرات امکان می دهد از مانع خون و مغز عبور کنند، 

پیش از این برای علم پزشکی ناشناخته بود.
این محققان با کمک مدل های رایانه ای کشف کردند که یک ساختار 
 biomolecular( سطحی مشــخص موســوم به تاج بیومولکولی

corona( در ایجــاد شــرایط برای عبور 
ذرات پلاستیکی و وارد شدن به مغز نقش 

مهمی دارد.
مانع خونی – مغزی یک مانع سلولی مهم 
اســت که از رسیدن پاتوژن ها یا مواد سمی 
به مغز جلوگیری می کند. روده نیز یک دیوار 
محافظتی مشابه دارد )مانع روده ای( که ذرات 
ریز پلاستیکی از آن نیز می توانند عبور کنند. 
تحقیقات گسترده ای درباره تاثیرات ذرات ریز 
پلاستیکی بر سلامت افراد در حال انجام است. تاکنون تاثیر این ذرات در 
دستگاه هاضمه با التهابات موضعی و واکنش های ایمنی و بروز سرطان 
مرتبط شده است. در مغز نیز ذرات پلاستیک ممکن است ریسک التهاب، 
اختلالات عصبی یا حتی بیماری های فرسایش عصبی مانند آلزایمر یا 
پارکینســون را افزایش دهند، هر چند به گفته محققان لازم است که 

تحقیقات بیشتری در این خصوص انجام شود.
نانوپلاستیک ها به عنوان ذرات پلاستیکی با اندازه کمتر از یک هزارم 
میلی متر تعریف می شوند و برخی از میکروپلاستیک ها با اندازه یک هزارم 
تا ۵ میلی متر با چشــم هم قابل دیدن هستند. این ذرات پلاستیکی از 
طریق منابع مختلف مانند ضایعات بسته بندی وارد چرخه غذایی می شوند 
اما تنها غذاهای جامد نقش ندارند بلکه مایعات نیز نقش ایفا می کنند. بنا 
بر یک مطالعه تحقیقی، هر کسی که مقدار توصیه شده ۱.۵ تا ۲ لیتر آب 
روزانه را از بطری های پلاستیکی بنوشد سالانه ۹۰ هزار ذره پلاستیکی 

وارد بدن خود می کند.
محققان دانشــگاه وین تاکید کردند که به منظور به حداقل رساندن 
تاثیرات سوء ذرات پلاستیکی میکرو و نانو برای انسان ها و محیط زیست 
مهم اســت که تا زمان انجام تحقیقات بیشتر در این خصوص میزان 

مصرف و در معرض آنها قرار گرفتن محدود شود.

بررسی اثرات ضد التهابی، حفاظتی و ترمیمی داروی 
دفریپرون در مدل آزمایشگاهی بیماری ام. اس

 ذرات ریز پلاستیکی
 چگونه وارد مغز می شوند؟

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از امکان ارسال 
پیام متنی و فایل بین پیام رسان های ایرانی خبر 
داد و گفــت: در فاز جدید قابلیت تماس صوتی و 
تصویری بین پیام رسان های بومی ممکن می شود.
عیسی زارع پور در مراسم رونمایی از اتصال متقابل بین پیام 
رسانه ای ایرانی که دیروز در وزارت ارتباطات برگزار شد، با اشاره 
به راه اندازی فاز اول این طرح گفت: در این فاز ارسال پیام متنی 
و استیکر و فایل پیش بینی شده است و در فازهای بعدی امکان 
تشکیل گروه مشترک و قابلیت تماس صوتی و تصویری بین 
پیام رسان ها فراهم می شود.وزیر ارتباطات افزود: دیگر نیازی 
به نصب تمام نرم افزارها در موبایل نیست چرا که با راه اندازی 
این طرح یک پیام رسان می تواند تمام پیام رسان های دیگر 

را دربر گیرد.
وی گفت: امنیت و رمزنگاری استاندارد بین پیام رسان ها وجود 
دارد به معنای دیگر از آنجا که حریم خصوصی و امنیت اهمیت 

دارد، این اتصال با رعایت حریم خصوصی انجام شده است.
زارع پور در ادامه با اشاره به اینکه درحال حاضر چهار پیام رسان 
در این زمینه پیشــتاز هستند تصریح کرد: مقرر شد پس از به 
روزرســانی جدید این قابلیت با پیش فرض غیر فعال بر روی 
پیام رسان ها اضافه شود؛ در واقع این قابلیت به این گونه است که 
زمانی که نسخه جدید پیام رسان ها منتشر شود، در پیام رسان ها 

بصورت غیرفعال وجود خواهد داشت.

وی در ادامه با اشاره به اینکه سیاست وزارت ارتباطات حمایت 
از توســعه خدمات بومی درکشور و حل مشکلات مردم است 
گفــت: با توجه به اهمیت موضوعات مربوط به مردم موضوع 
خدمات پایه و پیام رســان هادر اولویت ما قرار گرفت.زارع پور 
ادامه داد:در اواسط سال گذشته با اتفاقی در کشور روبه رو شدیم 
که باتوجه به شرایط لازم دانستیم محدودیت هایی اعمال کنیم 
و تمام کار ما چندین برابر شد به طوری که هر هفته و بعدها 
هر روز با پیام رسان های داخلی جلسات متعددی داشتیم تا هر 
چه زودتر همه مشکلات رفع و تقویت پیام رسان ها انجام شود. 
وی افزود: لازم بود راهی برای ارتباط مردم ایجاد کنیم به این 
ترتیب با تلاش هایی که در زیر ساخت ها و بخش های مختلف 
شد، توانستیم امکانات خوبی در پیام رسان های داخلی فراهم 
آوردن کنیم.زارع پور افزود: خوشبختانه این تلاش ها نتیجه داد 
و چند ده میلیون کاربر جدید به پیام رسان ها اضافه شد.وزیر 
ارتباطات گفت: براساس آماری که داریم تا اسفند ماه ۳۵ میلیون 
کاربر جدید به پیام رســان های ایرانی افزوده شده است.وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه همچنین به تقویت تماس 
صوتی و تصویری اشاره کرد و گفت: تماس صوتی و تصویری 
داشــتیم اما ضعیف بود ولی درحال حاضر تماس ها با کیفیت 
و پایدار است.زارع پور ادامه داد: درصدی از کاربران پیام رسان 
 داخلی، خارجی ها هســتند و هدف ما این است که بازار این
 پیام رسان ها برای خارجی ها انجام شود تا این خدمات برای آنها 

نیز فراهم شود.وی تاکید کرد: ایران اولین کشوری است که به 
شکل عملیاتی طرح اتصال پیامرسان ها را با پروتکل استاندارد، 
باکیفیت و امن پیاده سازی کرده است.وی گفت:سیاست دولت 
سیزدهم حمایت از ظرفیت های داخلی کشور است و روز به 
روز با فناوری جدید خدمات دیگری برای مردم فراهم می شود. 
وزیر ارتباطات افزود: برای ارزیابی این طرح حداقل باید یک  ماه 
بگذرد اما اکنون آخرین آماری که داریم، تعداد کاربر فعال ماهانه 
پیام رسان  ایتا، ۲۲ میلیون نفر شده است؛ یعنی در یک ماه حداقل 

یک بار از آن استفاده کرده اند.
زارع پور افزود:پیام رسان بله، حدود ۱۶ و نیم میلیون، سروش 
پــلاس حدود ۱۰ و نیم و روبیکا حدود ۴۰ میلیون کاربر فعال 
ماهانه دارد. کاربر فعال روزانه آنها متفاوت است اما چیزی که هر 
روز چک می کنیم این است که روزانه چند ده هزار کاربر جدید 
به این پلتفرم ها اضافه می شود.محمد خوانساری، رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات نیز در مراسم رونمایی از اتصال متقابل پیام 
رسان های ایرانی گفت:تعامل خوبی که امروز بین شرکت های 
دانش بنیان صورت گرفته شده به پشتیبانی وزارت ارتباطات 
بوده و تنها موضوع پیام رسان ها مد نظر نیست امروز شاهد این 
هستیم که این فناوری و خدمات، رشد اولیه را داشته و امسال 
باید وارد فاز توسعه و تثبیت شــود.وی افزود: سازمان فناوری 
اطلاعات با دستورات و هدایت هایی که ازسوی وزیر انجام می 

شود هرگونه پشتیبانی از این فعالیت ها خواهد داشت.

وزیر ارتباطات خبر داد:

قابلیت تماس صوتی و تصویری بین پیام رسان ها ممکن می شود

 کشف ساختارهای 
 زیبای  کریستالی

محققان بخش مهندسی و علم مواد در دانشگاه »کورنل« )آمریکا( بیش از ۲۰ ساختار 
جدید کریستالی خود تشکیل شونده کشف کرده اند که هیچکدام از آنها پیش از این 

مشاهده نشده بودند.
به گزارش پایگاه خبری »فیز«، این تحقیق در نشریه »ACS Nano« با عنوان »کشف هدفمند 

ساختارهای کریستالی با هماهنگی پایین از طریق تراکنش های ذرات تنظیم پذیر« انتشار یافته است.
»هیلاری پان« دانشجوی دکتری و مولف این مقاله تحقیقی گفت: ما تلاش کردیم مشخص کنیم 
که در شبیه سازی ها چه نوع از پیکربندی های ساختار کریستالی جدید را می توانیم به شکل خود تشکیل 
شونده ایجاد کنیم. هیجان انگیزترین مساله این بود که ساختارهایی را یافتیم که در گذشته در هیچ پایگاه 
داده ساختار کریستالی فهرست نشده بود. این ذرات در واقع به اشکالی تشکیل می شوند که هیچ کسی 
پیش از این مشاهده نکرده است.بر اساس این مقاله، این تیم تحقیقاتی یک جست وجوی هدفمند برای 
این ذرات پیش از این ناشناخته در درون فضای پارامترهای وسیع به انجام رساند؛ جایی که ذرات از طریق 
پتانسیل زوج ایزوتروپ تراکنش دارند.هیلاری پان خاطرنشان کرد: ساختارهای با هماهنگی پایین محیط 
های محلی دگرســوپذیر )anisotropic( دارند؛ به این معنی که هندسه ها بسیار جهت دار هستند؛ 
بنابراین شگفت انگیز است که ما قادر باشیم چنین تنوعی از این نوع ساختارها را با استفاده از تراکنش های 
غیرجهت دار مشاهده کنیم.هماهنگی پایین ذرات یکی از خصوصیات ساختاری است که نقش کلیدی 
برای خصوصیات کارکردی بسیاری از مواد مهم از لحاظ فناوری از جمله ساختارهای چهارچوبی مانند 
ساختارهای فلزی-آلی، )clathrates( و زئولیت ها )zeolites( و نیز کریستال های فوتونیک مانند 
الماس دارد.این محققان یک شکل کارکردی جدید برای تراکنش های ذرات ایجاد کردند که در آن تمام 
خصوصیات بطور مستقل قابل تنظیم هستند. این محققان از طریق تغییر سیستماتیک زوج  پارامترها در 
شبیه سازی قادر شدند خصوصیات مختلف تراکنش ذرات را کنترل کنند. این مقاله اظهار می دارد که با 
وجود محدود کردن جست وجو به یک منطقه کوچک از فضای گسترده پارامترهای تراکنش های احتمالی 
ذرات، تنوع زیادی از پیچیدگی و تقارن در این ساختارهای کریستالی دیده می شود.این کار تحقیقی ثابت 
می کند که ساختارهای پیچیده می توانند از تراکنش های ساده توسعه پیدا کنند و همچنین ساختارهای 
تئوریک جدیدی در اختیار افراد فعال در این حوزه می گذارند. یافته های این گروه تحقیقاتی حاکی است که 
پیکربندی های بالقوه نامحدود و عجیبی برای مواد از طریق خود تشکیل شوندگی کنترل شده وجود دارد.

 پارچه هوشمند به فشار 
و الکتریسیته  پاسخ می دهد

یک ماده هوشمند جدید ابداع شده توسط محققان دانشگاه »واترلو« )کانادا( با دو 
محرک گرما و برق فعال  می شود. این اولین ماده ای است که به دو محرک متفاوت 

پاسخ می دهد و می تواند کاربردهای مختلفی در بیومدیکال و رباتیک داشته باشد.
به گزارش پایگاه خبری »فیز«، این طراحی منحصر به فرد راه را برای انواع مختلفی از کاربردها هموار 
می کند. یکی از این کاربردها استفاده از این ماده در تولید لباس هایی است که وقتی در زمستان از خودرو 
خارج می شوید و به سمت دفتر کار می روید، گرم می شود. همچنین کاربرد دیگر می تواند در ساخت 

سپرهایی برای خودروها باشد که پس از تصادف به شکل اولیه برمی گردند.
این پارچه قابل برنامه ریزی که با هزینه پایین از فیبرهای پلیمری نانوکامپوزیت از پلاستیک بازیافتی 
تولید می شود، پس از تحریک شدن توسط فشار یا الکتریسیته می تواند رنگ و شکل خود را تغییر بدهد.
دکتر »میلاد کامکار« اســتاد مهندسی شیمی دانشــگاه واترلو گفت: این ماده به عنوان یک ماده 
 پوشیدنی، پتانســیل نامحدودی برای استفاده در حوزه هوش مصنوعی،  رباتیک و بازی های واقعیت

 مجازی دارد.
این طراحی نوین محصول ترکیبی از مواد نرم و سخت است که ترکیبات پلیمری مهندسی شده و فولاد 

ضدزنگ را در یک ساختار بافته شده به نمایش می گذارد.
محققان وسیله ای مشابه با دستگاه سنتی بافندگی برای بافتن این پارچه هوشمند ایجاد کردند. فرایند 
منتج از این کار بسیار تطبیق پذیر )versatile( است و امکان آزادی در طراحی و کنترل مقیاس بزرگ 

خصوصیات این پارچه را فراهم می کند.
این پارچه همچنین با ولتاژ پایین تر برق نسبت به سیستم های قبلی فعال می شود که این امر موجب 
می شود از لحاظ مصرف انرژی بهینه تر و با هزینه  کمتر باشد. به علاوه، ولتاژ پایین تر امکان یکپارچه 
شدن در وسایل کوچکتر و قابل حمل تر را فراهم می کند که به این ترتیب این ماده برای استفاده در وسایل 

پزشکی زیستی )بیومدیکال( و حسگرهای محیطی مناسب می شود.
به گفته محققان، از طریق توانایی حس کردن و واکنش به محرک محیطی مانند دما، این موضوع 
اثبات می شود که ماده جدید می تواند با محیط زیست تعامل داشته و بر اکوسیستم ها نظارت کند بدون 

اینکه به آنها آسیب بزند.
گام بعدی برای محققان بهبود عملکرد حافظه شکلی این ماده برای استفاده در حوزه رباتیک است.

سطح تشعشعات  از استانداردهای 
تعیین شده پایین تر است

مدیرکل دفتر نظارت بر طیف رگولاتوری 
اعلام کرد: نتایج اندازه گیری  تشعشــعات 
پرتوهای رادیویی در ســال ۱۴۰۱ نشان 
می دهد، تاکنون هیچ موردی از غیراستاندارد 
بودن حــدود پرتوگیــری آنتن های فعال 
مخابراتی در سطح کشور وجود نداشته و 
سطوح اندازه گیری از استانداردهای تعیین 

شده تشعشعات، پایین تر است.
عظیم فرد- مدیرکل دفتر نظارت بر طیف رگولاتوری- 

گفت: اپراتورها برای ارایه خدمات ارتباطی و فناوری اطلاعات مبتنی بر فناوری های نسل چهارم و بالاتر تلفن همراه 
به منظور رفع نیاز کاربران خود، نیازمند احداث سایت و نصب دکل جدید هستند. حال ممکن است برخی افراد نگران 
اثرات تشعشعی امواج رادیویی این تجهیزات باشند. به همین دلیل رگولاتوری براساس وظایف خود، در همکاری با 
سایر سازمان های متولی در این حوزه مانند سازمان انرژی اتمی ایران، به طور مستمر تشعشعات آنتن دکل ها را به سه 
روش زیر اندازه گیری می کند.وی درباره اولین روش اندازه گیری تشعشعات، به نصب سنسورهای اندازه گیری تجمعی 
شدت امواج الکترومغناطیسی در ۷۰ نقطه شهر تهران و ۱۸ نقطه شهر شیراز اشاره کرد و افزود: در حال حاضر میزان 
تشعشعات تجمعی در این دو شهر از طریق حسگرهای نصب شده، اندازه گیری می شود.مدیرکل دفتر نظارت بر طیف 
رگولاتوری عنوان کرد: در روش دیگر میزان تشعشعات پرتوهای رادیویی در ۱۰ نقطه از شهرهای اهواز، تهران، کرج، 
شیراز، اصفهان، قم، تبریز، مشهد و ساری به صورت دوره ای و ماهانه اندازه گیری می شود. علاوه بر این، یک پایش 
دیگر هم وجود دارد که براساس درخواست ثبت شده توسط شهروندان در سامانه ثبت و پاسخگویی به شکایات ۱۹۵ و 
به صورت موردی انجام می شود.وی با اشاره به اینکه در سال گذشته ۱۱۰۰ مورد درخواست اندازه گیری تشعشعات در 
سامانه ثبت و پاسخگویی به شکایات ۱۹۵ ثبت شده است، گفت: شهروندان می توانند شکایت و یا درخواست خود برای 
.۱۹۵//:https اندازه گیری تشعشعات آنتن های فعال مخابراتی محل مورد نظرشان را از طریق سامانه ۱۹۵ به نشانی
cra.ir/ ثبت کنند.طبق اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، فرد بیان کرد: پس از دریافت درخواست، 
رگولاتوری متخصصان خود را به همراه دستگاه سیار برای اندازه گیری تشعشعات به محل مورد نظر اعزام می کند. نتایج 
این اندازه گیری ها برای بررسی به سازمان انرژی اتمی ایران به عنوان متولی ایمنی تشعشعی در کشور ارسال شده و در 
آنجا بررسی و تحلیل می شود که خوشبختانه تاکنون هیچ موردی مبنی بر غیراستاندارد بودن تشعشعات اعلام نشده است.

۱۰ تغییری که در سوئیچ از آیفون به اندروید تجربه می کنید
اگر در میان آن دسته از کاربران آیفون هستید که در فکر سوئیچ به یک 
دستگاه اندرویدی هستند، تفاوت هایی میان این دو پلتفرم وجود دارد که 

باید خود را برای آنها آماده کنید.
 makeuseof اندروید هم مانند آیفون، مزایا و معایب خاص خودش را دارد. وب سایت
در گزارشی به بررسی تفاوت های چشمگیری پرداخته که کاربران آیفون پس از سوئیچ 

به اندروید، تجربه می کنند:
۱- گزینه های مقرون به صرفه تری وجود دارد

در حالی که قیمت مدل های آیفون  معمولا از ۷۹۹ دلار شــروع می شود، گوشی های 
اندرویدی با هر قیمتی در دسترس هستند، بنابراین اختیار بیشتری روی میزان هزینه ای 
که برای خرید یک گوشی جدید انجام می دهید، دارید. مسلما سری آیفون SE به نسبت، 
قیمت مناسبی دارد اما از نظر مشخصات، ویژگی ها و طراحی در مقایسه با گوشی های 

میان رده اندرویدی با قیمت مشابه، ضعیف تر است.
۲- کنار گذاشتن خدمات اپل سخت است

هنگامی که به اندروید سوئیچ می کنید، متوجه می شوید که کنار گذاشتن اپلیکیشن های 
اپل که سابق بر این در آیفون از آنها استفاده می کردید به خصوص آی مسیج و فیس تایم 
دشوار خواهد بود. رها کردن خدماتی مانند اپل تی وی پلاس، اپل آرکید، اپل موزیک 
و اپل فیتنس که مشترک آنها بودید، از آن هم دشوارتر خواهد بود. به عنوان یک کاربر 
اندرویدی جدید، با این که آزادی بیشتری پیدا می کنید، از دیدن اکوسیستم اندروید که 
درهم و آشفته است، مایوس خواهید شد. دیگر یک جا وجود ندارد که بتواند برای همه 

نیازهای فناوری خود به آن مراجعه کنید و این برای کاربرانی که اطلاعات فناوری بالایی 
ندارند، دشوار خواهد بود.

۳- اندروید اپلیکیشن ها و قابلیت های بیشتری دارد
موردی که بلافاصله پس از ســوئیچ به اندروید، متوجه خواهید شــد، این است که 
اپلیکیشن ها و قابلیت های بسیار بیشتری نسبت به iOS وجود دارد. زیرا آیفون ها )و به 
طور کلی، محصولات اپل( سادگی و قابلیت استفاده را در اولویت قرار می دهند، در حالی 

که گوشی های اندرویدی، عملکرد و کاربرد را در اولویت قرار می دهند.
قابلیت هایی را در اندروید خواهید یافت که هرگز نمی دانستید به آنها نیاز دارید. در واقع، 
سازندگان گوشی، یک »پوسته« سفارشی را روی سیستم عامل اندروید اضافه می کنند تا 
محصولات خود را از سایر برندها متمایز کنند. به عنوان مثال، برخی از بهترین قابلیت های 
گوشی های سامسونگ شامل فولدر ایمن، پنل های کناری و حالت ها و روتین ها هستند. 
گوشی های پیکسل هم پاک کن جادویی، رفع تاری عکس و کال اسکرین دارند که در 

گوشی های اندرویدی دیگر دیده نمی شود.
۴- گوشی های اندرویدی بلوت وار و تبلیغات بیشتری دارند

وقتی به کاوش اپلیکیشن ها و قابلیت های تلفن اندرویدی جدید خود می پردازید، متوجه 
خواهید شد که متاسفانه اپلیکیشن های بلوت وار و تبلیغات سیستمی هم وجود دارد. این 
 MIUI سامسونگ یا One UI امر به ویژه برای پوسته های اندروید  سنگین تر مانند
شیائومی صادق است. البته می توانید این اپلیکیشن های از پیش نصب شده را از گوشی 
خود حذف کنید و تبلیغات سیستمی را غیرفعال کنید، اما وجود آنها در وهله اول، موضوع 

آزاردهنده ای است که نمی خواهید با آن سر و کار داشته باشید.
۵- گوشی های اندرویدی بسیار سریع تر شارژ می شوند

یکی از مواردی که آیفون ها مدت هاست پیشرفت چندانی در آن نداشته اند، سرعت شارژ 
است. در حالی که امروزه سازندگان اندروید سرعت های فوق العاده ای مانند ۶۵ وات، ۱۰۰ 
وات یا حتی بالاتر را عرضه می کنند، آیفون ها همچنان در کمتر از ۳۰ وات مانده اند. این 
به معنای آن است که حدود یک و نیم تا دو ساعت طول می کشد تا آیفون ها کاملا شارژ 
شوند، اما بعضی از تلفن های اندرویدی می توانند ظرف مدت حدود ۳۰ دقیقه شارژ شوند.

۶- اتصال به ویندوز راحت است
اگر یک رایانه ویندوز مایکروسافت دارید، سوئیچ به اندروید اقدام منطقی تری خواهد 
بــود. احتمالا می دانید که مک بوک های اپل با اندرویــد خوب تا نمی کنند و این امر، 
می تواند جریان کار شما را مختل کند و بهره وری را کاهش دهد. خوشبختانه، با استفاده 
از اپلیکیشــن »مایکروسافت فون لینک« به راحتی می توانید تلفن اندرویدی و رایانه 
شــخصی ویندوزی خود را به هم وصل کنید و با این کار، می توانید به اپلیکیشن ها و 
عکس های گوشی خود در رایانه شخصی تان دسترسی داشته باشید، فایل ها را بین دو 
دستگاه به اشتراک بگذارید، پیام ها را بخوانید و به آنها پاسخ دهید، تماس بگیرید و دریافت 

کنید، و اعلان ها را دریافت و مدیریت کنید.
۷- باید حساب های بیشتری ایجاد کنید

یک مورد آزاردهنده در خصوص اندروید این اســت که باید حساب های بیشتری را 
مدیریت کنید. علاوه بر داشــتن یک حســاب گوگل، باید یک حساب کاربری جدید 

در سیستم ســازنده ای که گوشــی را از آن خریداری می کنید، ایجاد کنید. این اقدام 
پشتیبان گیری از داده هایتان و استفاده از خدمات »دستگاهم را پیدا کن« آنها ضروری 
اســت )این شــامل خریداران گوشی پیکسل گوگل نمی شــود(. این قضیه در خرید 
گوشی گلکسی بدتر اســت زیرا سامسونگ برخی از نیازهای ذخیره سازی ابری خود 
را به مایکروســافت برون سپاری کرده تا از عکس ها، ویدئوها و فایل های شما نسخه 
پشتیبان تهیه کند. این به معنای آن است که اکنون باید یک حساب گوگل، یک حساب 

سامسونگ و یک حساب مایکروسافت داشته باشید که واقعا یک کابوس است.
۸- باگ هایی که رفع آنها زمان بیشتری می برد

یک شــکایت دیگری که درباره اندروید وجود دارد، این اســت که رفع باگ های نرم 
افزاری معمولا نسبت به آیفون زمان بیشتر طول می کشد، زیرا برخلاف اندروید که نرم 
افزار کد باز است، iOS یک نرم افزار اختصاصی است که به اپل کنترل کامل روی نرم 
افزاری  که در آیفون ها اجرا می شود را می دهد. این امر به اپل اجازه می دهد تا به سرعت، 

اشکالات را شناسایی کرده و یک وصله برای رفع آنها منتشر کند.
همچنین، از آنجا که گوشی های اندرویدی با پوسته های سفارشی عرضه می شوند، پیدا 
کردن و رفع باگ ها دشوارتر می شود، زیرا باید ببینید که مشکل از خود اندروید است یا 
پوسته ای که روی آن قرار گرفته است. به همین دلیل است که به طور کلی، به روزرسانی 

نرم افزاری در گوشی های اندرویدی کندتر است.
۹- کنترل بیشتری روی گوشی خود دارید

در اندروید، کنترل بیشــتری روی دستگاه تان دارید و شما به شکل های مختلف این 

موضوع را می بینید. به عنوان مثال، گزینه های بیشتری برای سفارشی سازی، ابزارهای 
بیشتری برای چندین کار همزمان و راه های بیشتری برای مدیریت فضای ذخیره سازی 
وجود دارد. مدیریت بهتر فایل، توانایی اجرای لانچرهای شخص ثالث و توانایی توقف 
اجباری اپلیکیشن ها و پاک کردن کش )حافظه پنهان( در اندروید، برای یک کاربر سابق 

آیفون قابل تمجید خواهد بود.
۱۰- لوازم جانبی کمتری وجود دارد

از آنجایی که اپل تنها چند مدل آیفون را در یک سال عرضه می کند و در هر نسل، 
تغییر چندانی در طراحی ایجاد نمی کند، ساخت لوازم جانبی مانند قاب، پایه، شارژر بی سیم، 
پایه ماشین و موارد دیگر برای آیفون را برای شرکت های تولیدکننده آسان تر می کند. 
در مقابل، صدها مدل گوشی اندرویدی در سال عرضه می شوند، بنابراین شرکت ها به 
سختی می توانند همه آنها را دنبال کنند، چه رسد به این که لوازم جانبی مخصوص آنها 

را تولید کنند.
برای سوئیچ به آیفون باید با دردسرهای آن بسازید

موارد زیادی در مورد آیفون مانند تجربه دوربین شــگفت انگیز، رابط کاربری ســاده، 
اپلیکیشن ها و بازی های بسیار بهینه شده، خدمات بهتر به مشتریان، و پشتیبانی نرم افزار 
طولانی تر وجود دارد که آنها را دوست داریم. اما در عین حال، باید  با مشکلاتی مانند 
انتقال داده و مدیریت فایل، عدم حق انتخاب، امکانات کمتر، پرداخت هزینه بیشتر برای 
لوازم جانبی مورد تایید اپل و موارد دیگر بسازید. به این دلایل، سوئیچ از اندروید به آیفون، 

یک مهاجرت راحت نیست و جدیت شما را می طلبد.


